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 الملخص:

تهدف الدراسة التعرف إلى فاعلٌة القٌادة التربوٌة لمدٌري مدارس محافظة رام الله والبٌرة فً العملٌة التعلٌمٌة من وجهة 
الصعوبات التً تحد من درجة فاعلٌة القٌادة التربوٌة لمدٌري ومدٌرات المدارس، و، 2023-2022نظر المعلمٌن فً العام الدراسً 

الكشف إن كانت هناك فروق ذات دلالة إحصائٌة بٌن متوسطات درجات تقدٌر أفراد العٌنة للفاعلٌة تعزى إلى المتغٌرات: )النوع و
 الوصفً.  المنهجالباحثون استخدم . الاجتماعً، المؤهل العلمً، المرحلة الدراسٌة

 :التالٌة توصلت الدراسة إلى الاستنتاجاتوقد  

( بٌن متوسطات درجات تقدٌر أفراد العٌنة للفاعلٌة فً القٌادة α ≤ 0.05توجد فروق ذات دلالة إحصائٌة عند مستوى الدلالة ). 1
 نوع الاجتماعً.التربوٌة من وجهة نظر المعلمٌن على مستوى المحور الأول )فاعلٌة التخطٌط( تعُزى لمتغٌر ال

( بٌن متوسطات درجات تقدٌر أفراد العٌنة للفاعلٌة فً القٌادة α ≤ 0.05لا توجد فروق ذات دلالة إحصائٌة عند مستوى الدلالة ). 2
التربوٌة من وجهة نظر المعلمٌن على مستوى المحاور )صناعة القرارات، التوجٌه والإشراف، تقوٌم الأداء( تعُزى إلى متغٌر النوع 

 الاجتماعً، أو المؤهل العلمً، أو المرحلة التً ٌدرسها المعلم، أو سنوات الخبرة.

ٌعانً كثٌر من المدٌرٌن والمدٌرات من صعوبات فً التخطٌط، وصناعة القرارات، والتوجٌه والإشراف، وتقوٌم الأداء لأسباب مختلفة.. 3

 
 

  كلمات مفتاحية:  

 The effectiveness of educational leadership in the educational process from the point of view of male and female 
teachers in Ramallah and Al-Bireh Governorate in the year 2022-2023 

Abstract:  

The study aims to identify the effectiveness of the educational leadership of school principals in Ramallah 

and Al-Bireh Governorate in the educational process from the point of view of teachers in the 2022-2023 academic 

year, and the difficulties that limit the degree of effectiveness of the educational leadership of school principals, male 

and female, and to reveal whether there are statistically significant differences between the average scores. The 

sample members’ assessment of effectiveness is due to the variables: (gender, educational qualification, and 

educational level. The researchers used the descriptive approach. The study reached the following conclusions: 1 .

There are statistically significant differences at the significance level (0.05 ≥ α) between the average scores of the 

sample members’ assessment of effectiveness in educational leadership from the point of view of teachers at the 

level of the first axis (planning effectiveness) attributed to the gender variable.2 .There are no statistically 

significant differences at the level of significance (0.05 ≥ α) between the average scores of the sample members’ 

assessment of effectiveness in educational leadership from the point of view of teachers at the level of axes (decision 

making, guidance and supervision, performance evaluation) attributed to the gender variable, or Academic 

qualification, stage taught by the teacher, or years of experience.3. Many male and female managers suffer from 

difficulties in planning, decision-making, directing, supervising, and evaluating performance for various reasons. 
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